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 الملخص 
في عمل المنظمات الدول ا ال املا في   علر واقع تطبيق المسةةةةةةاللا وال ةةةةةة ا  اهدفت الدراسةةةةةةا تلر ال      

، وطبقت علر  في الدراسةةةةا  المنهج الوصةةةة ي ال يليلي  الدراسةةةةا علرالباحثا في اع مدت    . اال منالجمهوريا  
تم ،   ةاال منالجمهوريةا ال ةاملةا في    في المنظمةات الةدول ةا  وموظ ةاموظ ةا   185من  عينةا ع ةةةةةةةةةةةةةةوا  ةا م و ةا 

(،  39(، عدن  71صةةةةةةةن ال   ال الي:    موزعين علر الميافظات ال من ا ال وصةةةةةةةل الر ال ينا م ةةةةةةة ل  امل
الب ا ات ماس خدام    جُمَِ ت (3). (، و تب12ت ز   (،13(، حجا  14(، ليج  15(، اليديدة  18عم ان  
لل املين  مياور ر  سةة ا: الب ا ات الدوموا ا  ا   سةة ام و ا من  Koboتلك  و  ا عب  تطبيق الةةةةةةةةةةةةةةةة  اسةة با ا  

في المنظمات الإ سةا  ا، ي ا  ال زام المنظمات مالمسةاللا وال ة ا  ا تجال الما يين والي ومات،   وال املات
بين تقي م تطبيق الم ايي  الإ سةةةةةةةا  ا انسةةةةةةةاسةةةةةةة ا  يو المج م ات الم اةةةةةةة رة،  راسةةةةةةةا ال ةةةةةةة ا  ا الدا ل ا  

المنظمات، واسةة ك ةةا  ال يدوات ال ي تواجب تطبيق المسةةاللا وال ةة ا  ا  الموظ ين والإج الات الدا ل ا في 
 .SPSSفي ال مل ات الإ سا  ا. تم تيليل الب ا ات ماس خدام ب  امج  

 :أهم النتائج
ا، ان م ت   ا    المساللا وال  ا  ا تجال الما يين والي وماأظه ت الدراسا أن مس وى  • بلغ   ثحي جد 

من  لال    الي وم ةةا  ( للال زام تجةةال الجهةةات4.22( للال زام تجةةال المةةا يين و 4.35الم وسةةةةةةةةةةةةةة   
المنظمات ب قدوم تقاري   وريا، الام ثال للقوا ين، وتيديث السةةةةةةةة اسةةةةةةةةات، مع وجو   ةةةةةةةة      ال زام

  سبي في     الم لومات اليديثا م  ل وسهل الوصول تل ب.
(، حيث  3.88 ان م وسةةةط ا تلر م ت ع    المسةةةاللا وال ةةة ا  ا الدا ل اك ةةة ت الدراسةةةا أن مسةةة وى  •

تميزت بوجو  قنوات آمنةا لببلا  عن المخةال ةات، وو ةةةةةةةةةةةةةةوي ان وار والمسةةةةةةةةةةةةةة ول ةات. ومع  لة ،  
 .م ايي  ال  ي ا     لوحظت أوجب قصور في ال دريب المهني و 

م وسةةةة  وميل تلر   مسةةةة وى المسةةةةاللا وال ةةةة ا  ا ممسةةةة وى علر صةةةة يد المج م ات المسةةةة  يدة، جال  •
آمن، لكن واجهت قصةةور ا في   علر  يو(، حيث تميزت المنظمات مإ ارة الب ا ات  3.39الاةة    

 .االمال  اصا انمور  الم لومات وم ار ا  و      في الم اريع الموجها لهم  تش اك المس  يدين
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( في تقدي   0.05أظه ت الن ا ج عدم وجو  ف وق  ات  لالا تحصةةةةةةةةةةةةةا  ا عند مسةةةةةةةةةةةةة وى الدلالا   •
وال املات،  مسة وى تطبيق المسةاللا وال ة ا  ا في عمل المنظمات الدول ا من وجها  ظ  ال املين  

 ت زى للم غي ات الدوموا ا  ا  الجنس، ال ئا ال م يا، المس وى ال  ل مي، والخب ة الوظ ف ا(.
حيث تصةةةةةةةةةةةةدرها عدم   علر تطبيق المسةةةةةةةةةةةةاللا وال ةةةةةةةةةةةة ا  ا،  ال يدوات الخارج ا  ا ت انكث  تأثي  ا  •

ال يدوات الاج ماع ا  ( وا  لا  م طلبات الجهات الخارج ا.  ما ب زت 3.79اسةةةةةةةة ق ار ال مويل  
 ثا ي أب ز تيدي و يق   الاةةةةة   امثل  ةةةةة   وعي المسةةةةة  يدين وصةةةةة ولا الوصةةةةةول تلر ال ئات  

مثل    الدا ل اال يدوات  (، وأ ي ا   3.45 مم وسةة   المنظمات من تطبيق مبا ئ المسةةاللا وال ةة ا  ا  
 (.  3.28 مم وس    غ اب ال دريب الوظ  ي و    اله  ل الإ اري 

 
 :أهم التوصيات

ت زيز جهو  المنظمات لن ةةةةة  الم لومات المال ا والإ اريا الميدثا  ا و تيسةةةةةين   ةةةةة  الم لومات اليديث •
الم ن ا  م ةةة ل وسةةةهل الوصةةةول تل ب من  لال تطوي  منصةةةات تلك  و  ا شةةة افا ت    لجم ع انط ا   

 .الاطلاع مسهولا علر ال قاري  والمس جدات
المهني • ال ةةةدريةةةب  توفي  ب امج تةةةدريب ةةةا من ظمةةةا للموظ ين تهةةةد  تلر ت زيز فهمهم لمبةةةا ئ و   ت زيز 

لاةمان تيقيق ال دالا  ي م   ة ها ال ة ا  ا والمسةاللا، تلر جا ب تطوي  م ايي  ت ي ا وا ةيا وشة افا  
 .وال  ا الوظ  ي

ت  ةةةةال آل ات شةةةةاملا لإشةةةة اك المج م ات المسةةةة هدفا في م احل   من  لال  ت زيز تشةةةة اك المسةةةة  يدين •
ال خط   وال ن يذ وال قي م للم ةاريع، مع توفي  قنوات سةهلا وف لالا ل قدوم ملاحظاتهم وم الجا شة اويهم  

 .مس عا وش ا  ا
لنال شةةةةةةةةةة اكات اسةةةةةةةةةة  ات ج ا مع الما يين ل قليل تأثي  عدم اسةةةةةةةةةة ق ار  و   ال  امل مع ال يدوات ال مويل ا •

 .ال مويل، مع ال   يز علر توحيد م طلبات ال قاري  وتيقيق م و ا أكب  في اس  ات ج ات ال مويل
تن يةةذ حملات توعويةةا موجهةةا لزيةةا ة وعي المسةةةةةةةةةةةةةة  يةةدين مةةأهم ةةا    لال  من  زيةةا ة الوعي المج م ي •

، مع تطوي  وسةةةا ل مب ك ة  وت لم المطالبا عن اليقوق واليصةةةول علر الم لومات  المسةةةاللا وال ةةة ا  ا
 .و مان م ار  ها ال  لالا في جم ع م احل ال مل الإ سا ي  الا   اللوصول تلر ال ئات  
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Abstract  
The study aimed to explore the application of accountability and transparency in the operations 

of international organizations working in Yemen. The researcher adopted a descriptive-

analytical methodology and conducted the study on a random sample of 185 employees (male 

and female) from international organizations in Yemen. The sample was distributed across 

Yemeni governorates as follows: Sana’a (71), Aden (39), Amran (18), Al-Hodeidah (15), Lahj 

(14), Hajjah (13), Taiz (12), and Ibb (3). Data were collected using an electronic questionnaire 

through the Kobo application, which comprised six main sections: demographic data of 

humanitarian organization employees, assessment of organizations' compliance with 

accountability and transparency towards donors and governments, evaluation of adherence to 

core humanitarian standards toward affected communities, examination of internal 

transparency among employees and organizational procedures, and exploration of challenges 

facing accountability and transparency in humanitarian operations. The data were analyzed 

using SPSS software. 

 

• The study revealed that the level of accountability and transparency toward donors and 

the government was very high, with an average score of (4.35) for donor 

accountability and (4.22) for government accountability. This was achieved through 

regular reporting, compliance with laws, and policy updates. However, there was a 

relative weakness in disseminating updated information in an accessible manner. 

• The level of internal accountability and transparency was found to be moderate to high 

(3.88), characterized by the presence of secure reporting channels and clarity of roles 

and responsibilities. Nevertheless, deficiencies were noted in professional training and 

the dissemination of promotion criteria. 

• Regarding beneficiary communities, the level of accountability and transparency was 

moderate and leaning toward weak (3.39). While organizations demonstrated secure 

data management, they faced shortcomings in engaging beneficiaries in project 

planning and implementation and in sharing information, particularly financial details. 

• The results showed no statistically significant differences at the (0.05) level in the 

perceived application of accountability and transparency by international 
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organizations, attributed to demographic variables (gender, age group, education level, 

and work experience). 

• External challenges had the most significant impact on applying accountability and 

transparency (3.79), with financial instability and varying external requirements being 

the top issues. Social challenges, such as low awareness among beneficiaries and 

difficulties in reaching vulnerable groups, were the second most significant obstacle 

(3.45). Lastly, internal challenges, including the lack of training and weak 

organizational structures, were also identified (3.28). 

 

Key Recommendations: 

 

• Enhance the dissemination of updated information: Strengthen efforts to publish 

updated financial and administrative information in an easily accessible manner by 

developing transparent and open electronic platforms that allow all stakeholders to 

review reports and updates easily. 

• Promote professional training and clear promotion criteria: Provide regular training 

programs for employees to enhance their understanding of accountability and 

transparency principles, alongside developing clear and transparent promotion 

standards to ensure fairness and job satisfaction. 

• Increase beneficiary engagement: Establish comprehensive mechanisms to involve 

targeted communities in the planning, implementation, and evaluation stages of projects 

while providing simple and effective channels for feedback and complaint resolution in 

a transparent manner. 

• Address funding challenges: Build strategic partnerships with donors to mitigate the 

effects of funding instability, focusing on unifying reporting requirements and adopting 

more flexible funding strategies. 

• Raise community awareness: Conduct awareness campaigns to educate beneficiaries 

on the importance of accountability and transparency, empowering them to demand 

their rights and access information. Additionally, develop innovative methods to reach 

vulnerable groups and ensure their effective participation in all stages of humanitarian 

work. 


